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Ude af øje, ude af sind. Støbte undergul-
ve er o!e oversete, når vi taler om byg-
geprocesser. Men gulvet betyder alver-
den for bygningens stabilitet og evne 
til at modstå hverdagens slid og slæb. 
Opbygningen af undergulvet og brugen 
af materialer varierer e!er, hvad gulvet 
skal bruges til. 

Skal gulvet ligge i et højlager, stil-
ler det store krav til styrken af under-
gulvet. Skal gulvet derimod ligge i et 
moderne etagebyggeri, er lyden altaf-
gørende. Faktorer som isolering, gulv-
varme og ventilation spiller også en stor 
rolle i materialevalget og opbygningen 
af undergulvet. 

De mange forskellige faktorer er ikke 
beskrevet udførligt nok i Gulvfaktas 
afsnit om støbte undergulve. Det bety-
der, at der o!e opstår problemer med 
undergulvet, når det viser sig, at gulvet 

ikke kan holde til den bestemte brug, 
forklarer che"onsulent i Gulvbranchen 
Kim Risgaard Sildorf: 

- Branchen mangler udførlige stan-
darder. Det er blevet lidt som det vilde 
vesten, hvor alle lever e!er deres eget 
kodeks i stedet for nogle fælles regler. 
Resultatet er, at vi be#nder os i en grå-
zone, hvor der opstår mange fejl, som 
kunne være undgået. Derfor er det fan-
tastisk, at vi har fået en række ledende 
aktører indenfor branchen til at gå sam-
men i et udvalg for støbte undergulve.

Leverandører og udførende
Udvalget for støbte undergulve består 
af repræsentanter fra leverandørerne, 
entreprenører indenfor området og Kim 
Sildorf fra Gulvbranchen. Målet er at få 
både de producerendes og de udføren-
des viden i spil, så man kommer hele 
vejen rundt. Formand for udvalget er 
Ole $omsen, salgsdirektør i OL Gulve, 

som blandt andet har støbt undergulve 
til det nye IKEA ved Kalvebods Brygge:  

- Jeg er gået med i udvalget, for-
di beskrivelserne af støbte undergul-
ve i Gulvfakta trænger til en opgrade-
ring. Arbejdet med støbte undergulve 
er meget komplekst og alsidigt. Du kan 
jo støbe et undergulv i 8 mm i et projekt 
og så stå med en gulvopbygning på 2 
meter den næste dag, hvis der f.eks. er 
brug for at lægge ventilation ned i gul-
vet. Det er klart, at arbejdet skal udfø-
res meget forskelligt, alt e!er hvad du 
står med.

Fælles sprog for branchen
Udvalget for støbte undergulve vil revi-
dere hele afsnittet om støbte undergul-
ve i Gulvfakta. Arbejdet tager 2-3 år, og 
dere!er vil afsnittet løbende blive opda-
teret af udvalget. 

- Jeg håber, at vi kan frigive enkelte 
dele undervejs, så branchen ikke skal 

Farvel til anarkiet 
Et nyt udvalg for støbte undergulve i Gulvbranchen skal 
rydde op i de mange praksisser indenfor støbte undergulve 
og skabe fælles standarder for hele branchen 

Støbte undergulve er 
ofte oversete i bygge-

processerne, men 
gulvet betyder alver-

den for bygningens 
stabilitet og evne til at 

modstå hverdagens 
slid og slæb. 
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TEMA: UNDERGULVE



Gulvfakta
Gulvfakta er en del af Alment Teknisk Fælleseje og er o entligt tilgæn-
geligt for alle. Gulvfakta bruges af hele byggebranchen til at få udførlig 
viden om arbejdet med gulve. 
Gulvfakta forholder sig til mange forskellige typer gulve og beskriver, 
hvordan arbejdet udføres bedst muligt i forhold til blandt andet tempe-
ratur, lys, luft og varme. Gulvfakta identi cerer også faldgruber i arbej-
det og kommer med anvisninger til kontrol af arbejdets kvalitet.

Opbygningen af 
undergulvet og bru-
gen af materialer vari-
erer efter, hvad gulvet 
skal bruges til. 
Foto: Saint-Gobain 
Denmark A/S – Weber.

vente -  år på at få anvisningerne. Målet 
er at skabe et fælles sprog, som alle i 
branchen kan tale – både producenter, 
udførende og rådgivere. Det skal være et 
opslagsværk, som alle med interesse for 
emnet kan bruge, siger Ole omsen.

Product Manager Weber Floor, Hen-
ning Fromsejer Jensen, fra Saint Gobain 
Danmark er også gået med i udvalget. 
Saint Gobain er en af verdens førende 
leverandører af byggematerialer og er 
gået med for at højne det faglige niveau 
i branchen.

- Vi er markedsledende på mange 
områder og i forskellige industrier og 
har en stor berørings ade med mange 
forskellige brancher, så vi har nogle vig-
tige indsigter, vi kan bringe til bordet. 
Det er vigtigt for os, at vi er ere leve-
randører i udvalget, så vi står sammen 
om at højne niveauet. Det er ikke, for-
di det er voldsomt, men vi ser desvær-
re problemer ude på byggepladserne 
som følge af den manglende viden om 
undergulve. Det fører til fejl og briste-
de forventninger.

Ny uddannelse 
En del af udfordringen skyldes også, at 
folk i branchen ikke er uddannet til at 

arbejde med støbte undergulve. Derfor 
har udvalget taget initiativ til en helt 
ny uddannelse i arbejdet med støbte 
undergulve, som er den første af sin 
slags i Danmark.

- Jeg har ret stor forventning til den 
nye uddannelse. Det bliver godt at få 
professionaliseret faget. Derudover skal 
vi arbejde meget mere med at højne 
arbejdsmiljøet, forbedre arbejdsmeto-
derne og skabe mere bæredygtige løs-
ninger. Der er masser af arbejde at tage 
fat på. Første del er en generel beskri-
velse af undergulve. Jeg ser det lidt som 
en smørrebrødsseddel, hvor vi går frem 
bid for bid og lige så langsomt får kryd-
set alt af på menuen, slutter Henning 
Fromsejer Jensen.


